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خبــر

مدیرکل راه و شهرسازی ایلام خبر داد:
پیشرفت 30 درصدی قطعه راهسازی 

چشمه شیرین در بدره

ســپهرغرب، گروه خبر: مدیرکل راه و شهرسازی 
ایلام از پیشرفت 30 درصدی واریانت چشمه  شیرین 

در محور بدره- دره شهر خبر داد.
علــی اصغــر کاظمی روز گذشــته در بازدیــد از این 
محور، اظهار کرد: با هدف اصــاح نقاط پرحادثه، حذف 
گردنه و پیچ های غیر اســتاندارد محور ایام به دره شهر 
و هم چنین ارتقای این قســمت از مســیر به چهار خطه، 
احداث واریانت چشــمه شــیرین آغاز و هم اکنون با 30 

درصد پیشرفت فیزیکی در حال اجرا است.
وی افزود: طول این واریانت هفت کیلومتر اســت که 
چهار کیلومتر آن به صورت چهار خطه )بزرگراه( در حال 
اجرا بوده و در حال برآورد و پیگیری تأمین اعتبار ســه 

واریانت هستیم. این  دیگر  کیلومتر 
مدیــرکل راه و شهرســازی ایام با اشــاره به انجام 
عملیــات خاکی 500 هزار متر مکعبی چهار کیلومتر این 
پــروژه که تاکنون 230 هــزار متر مکعــب آن به انجام 
رسیده اســت، افزود: برای اجرای این چهار کیلومتر مسیر 
چهارخطه بالغ بر 20 میلیارد تومان اعتبار هزینه خواهد 

شد.

کارخانه آرد ایلام 
به چرخه تولید باز می گردد

صنعت،  سازمان  رئیس  خبر:  گروه  ســپهرغرب، 
از  بهره برداری  ایلام گفت:  معدن و تجارت اســتان 

کارخانه آرد نگین زاگرس به زودی آغاز خواهد شد.
یارالله نصیری روز دوشــنبه در جلسه کارگروه تسهیل و 
رفع موانع تولید اظهارکرد: بانک عامل با آزادســازی وثایق 
اضافی شــرکت آرد نگین زاگرس برای تامین تســهیات 
جدید موافقت کرده و با این مصوبه مشکات تامین سرمایه 

در گردش این واحد تولیدی نیز مرتفع می شود.
وی تاکید کرد: بنا به اعام سهامداران شرکت، آزمایش 
ســرد و فعالیت ابتدایــی این واحد صنعتی بــه زودی آغاز 

می شود.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت ایام در خصوص 
پیگیری و تصمیمات اتخاذ شده برای رفع مشکات کارخانه 
رب شــاداب دهلران نیز یادآور شــد: در کارگروه تسهیل و 
رفع موانع تولید 6 مصوبه راهگشا در زمینه تامین سوخت، 
مشــکات مالیاتی، بیمه تامین اجتماعــی، تعیین تکلیف 
بدهی صندوق ضمانت ســرمایه گذاری و تســهیات بانک 
صنعت و معدن با هدف جلوگیری از تعطیلی و ادامه فعالیت 

این واحد صنعتی به تصویب رسید.
نصیــری اضافه کــرد: واحد صنعتــی رب گوجه فرنگی 
شــاداب دهلران برای پایداری در تولید و ماندن در عرصه 
رقابت نیازمند ایجاد ســازوکار مناسب برای تکمیل زنجیره 

تامین و ایجاد کشت و صنعت است.
وی گفــت: زمان راه اندازی این واحد، واگذاری 100 هکتار 
زمین کشاورزی از سوی ادارات ذی ربط هدف گذاری شده بود 
کــه در صورت تکمیل فرایند تحویل، این کارخانه می تواند به 

نخستین واحد کشت و صنعت استان تبدیل شود.
رئیس ســازمان صنعت، معدن و تجارت ایام ابرازکرد: 
همچنین در جلســه کارگروه تســهیل و رفع موانع تولید 
اســتان بانک ســینا به عنوان بانک عامل شــرکت دالاهو 
پروفیل برای پرداخت یارانه تســهیات بــه عنوان یکی از 

واحدهای تعطیل احیاء شده موافقت کرد.

خبــر

تولید سالانه 10 هزار تن محصولات 
دامی توسط عشایر دره شهر

سپهرغرب، گروه خبر: مدیر امور عشایر شهرستان 
دره شهر اســتان ایلام گفت: سالانه 10 هزار تن انواع 
فرآورده های دامی توسط عشایر شهرستان دره شهر 

تولید می شود.
شجاع زینی وند در جمع خبرنگاران، اظهار کرد: ظرفیت 
دام ســبک در این شهرستان بیش از 180 هزار رأس است 
کــه در صورت وجود زیرســاخت های لازم، عاوه بر تأمین 
گوشــت مورد نیاز شهرستان به سایر مناطق استان و کشور 

نیز می توان صادر کرد.
وی افزود: بیش از دو هزار خانوار عشــایری در دره شهر 
زندگی می کنند که ســالانه 10 هزار تن انواع فرآورده های 

دامی تولید می کنند.
مدیر امور عشایر شهرستان دره شهر بیان کرد: از مجموع 
حدود 170 هزار رأس دام مولد شهرســتان دره شهر، سالانه 
در حــدود 200 تن پشــم مرغوب بــه ارزش اقتصادی 10 

میلیارد ریال تولید و روانه بازار مصرف می شود.
زینی وند در ادامه به مشکل عشایر این شهرستان اشاره و 
اذعان کرد: مشکل همیشگی عشایر فروش محصولات مثل 
دام زنده اســت، نبود جایگاه عرضــه دام باعث ورود دلالان 
شده که باعث می شود ســود زیادی نصیب عشایر و دامدار 

نشود.
وی خاطرنشــان کرد: اکثر دامداران در زمینه فروش دام 
زنده با مشــکات فراوانی مواجه هستند و این مهم نیازمند 
ایجاد صنایع تبدیلی برای ســود بیشــتر دامداران و عشایر 

منطقه است.
گفتنی اســت؛ بیــش از دو هــزار خانواده عشــایر در 
شهرستان 50 هزار نفری دره شهر در 120 کیلومتری ایام 

زندگی می کنند.

اذعان استاندار به بالابودن قیمت 
حامل های انرژی در کردستان

سپهرغرب، گروه خبر: استاندار کردستان ضرورت 
انرژی در  بالای حامل های  بررسی جدی دلیل قیمت 
استان را مورد تأکید قرار داد و گفت: قیمت حامل های 
انرژی در کردستان نباید تا این اندازه با کشور فاصله 

داشته باشد.
بهمــن مرادنیا در این باره اظهــار کرد: در حفظ ذخایر و 
چگونگی کیفیت نگهداری کالاهای اساسی استان باید دقت 

لازم صورت بگیرد.
استاندار کردستان با بیان اینکه برای قیمت نان طی یکی 
دو هفته آینده تصمیمات درســتی اتخاذ شده و حتماً بهای 
آن مشخص خواهد شــد، تصریح کرد: می بایست در زمینه 
قیمت گیری و تغییر قیمت ها آمارهای درســتی ارائه شــود 
چراکه انتشــار این آمار تأثیرات مثبت و یا منفی در جامعه 

می گذارد و موجب نگرانی مردم می شود.
وی با اشــاره به اینکه مردم نســبت به قیمت کالاها در 
اســتان حساس هستند و اینکه در ســایر استان ها وضعیت 
به چه صورت است، خاطرنشان کرد: این موضوع به ویژه در 
زمینه قیمت حامل های انرژی بیشتر خود را نشان می دهد.

مرادنیــا افزود: اینکه قیمت و هزینه حامل های انرژی در 
استان کردستان نسبت به سایر نقاط کشور بالاتر است جای 
تأمل دارد و باید این موضوع به صورت جدی مورد بررســی 

قرار گیرد.
استاندار کردستان یادآوری کرد: قیمت حامل های انرژی 
در کردســتان نباید تا این اندازه با کشور فاصله داشته باشد 
مگر در شــرایطی که مصرف در اســتان از حد مجاز بیشتر 

شده و به صورت تصاعدی قیمت  ها بالا رود.
وی با اشاره به اینکه آثار بی رویه مصرف بالای حامل های 
انرژی در زمینه افزایش تساعدی قیمت ها به مردم به  صورت 
کامل اطاع رسانی شــود، خاطرنشان کرد: هر کدام از افراد 
حاضر در این ستاد مسؤولیتی درزمینه تنظیم بازار دارند و 

نباید بی تفاوت از کنار مسائل رد شوند.
مرادنیا گفت: باید در زمینه تنظیم بازار استان به گونه ای 
عمل کنیم که حداقل با میانگین کشــور برابر باشیم چراکه 

مردم از کوتاهی ما زیان می بینند.
استاندار کردستان با بیان اینکه باید دلیل افزایش قیمت 
آب در اســتان مشخص شود، تصریح کرد: استان کردستان 
به لحاظ شــاخص بهره مندی جمعیت شهری و روستایی از 
نعمت گاز طبیعی شرایط بسیار خوبی دارد و در حال حاضر 
95 درصد جمعیت روستایی و 100 درصد جمعیت شهری 
از گاز طبیعی استفاده می کنند اگرچه این موضوع شاید در 
افزایش مصرف گاز در این استان تأثیر بگذارد اما اصل قضیه 

و دلیل این همه افزایش قیمت باید مشخص شود.

خبــر کالاهای اساسی به اندازه کافی در کردستان وجود دارد
توزیع 66 هزار قطعه لاستیک در استان

سازمان  رئیس  خبر:  گروه  سپهرغرب، 
عنوان  کردستان  تجارت  و  معدن  صنعت، 
کرد: در حال حاضــر برای تامین کالاهای 
اساسی مشکل نداشــته و به اندازه کافی 

در انبارهای سطح استان موجودی داریم.
محمد دره وزمی روز گذشته در جلسه تنظیم 
بازار اســتان که با حضور معاون وزیر صمت در 
سنندج برگزار شد، اظهار کرد: از ابتدای امسال 
تاکنون 18 جلســه تنظیم بازار در سطح استان 

برگزار شده که 149 مصوبه داشته است.
وی خاطرنشــان کــرد: 17 نمایشــگاه در 
راستای تنظیم بازار در سطح استان برگزار شده 

و 558 مورد فروش فوق العاده داشته ایم.
دره وزمی به ارائه آمــاری از توزیع کالاهای 
اساســی در اســتان هم گریزی زد و گفت: 18 
هزار و 750 تن شکر، یک هزار و 314 تن برنج و 
320 تن گوشت یارانه ای و 115 تن ارز نیمایی 

در سطح استان توزیع شده است.
رئیس ســازمان صنعت، معــدن و تجارت 
کردســتان اضافه کرد: در مجمــوع 66 هزار و 
760 حلقه لاستیک نیز در سطح استان توزیع 
شــده اســت که 20 درصد آن به خودروهای 

درون شهری اختصاص یافت.
رئیس ســازمان صنعت، معــدن و تجارت 
کردستان خاطرنشــان کرد: در حال حاضر در 
تامین کالاهای اساسی مشکل نداریم و به اندازه 
کافی در انبارهای سطح استان موجودی داریم.

وی با اشــاره به اینکه مجوز توزیع یک هزار 
تن شکر برای مصرف خانواری اخذ شده است، 
گفــت: 486 تن برنج تایلنــدی، 300 تن برنج 
هندی هم در ســطح اســتان موجود است اما 

درخواست ما برنج هومالی است.
وی تصریــح کــرد: 69 هــزار و 377 مورد 
بازرســی از سطح اصناف در 6 ماهه اول امسال 
انجام شده و دو هزار و 677 پرونده با دو هزار و 

312 تخلف تشکیل شده است.
به گفته رئیس ســازمان صنعــت، معدن و 
تجارت کردستان، سه هزار و 2 گزارش مردمی 
طی 6 ماهه نخست امسال انجام گرفته که 49 
مورد از این تعداد منجر به رضایت مشتری شده 

است.
وی اظهار کرد: ستاد رصد قیمت کالا توسط 
ســازمان حمایت کالا راه اندازی قیمت های کالا 
به روز در سامانه موجود است شهروندان در کنار 
رصد قیمت کالاها می توانند شــکایت های خود 

را به ثبت برسانند.
مدیرکل جهاد کشاورزی استان کردستان در 
این جلسه گفت: از ابتدای سال تا کنون حدود 
47 هزار و 128 تن انواع کود شــیمیایی شامل 

ازته و فسفاته وارد استان شده است.
خالــد جعفری اظهارکرد: جهاد کشــاورزی 
استان کردســتان برای حدود 18 هزار و 964 
تن ذرت و حدود سه هزار و 400 تن جو حواله  
صادر کرده اســت که بیشــتر از طریق شرکت 
پشــتیبانی امور دام تامین شــده و حدود یک 
هزار و 500 تن هــم از طریق بخش خصوصی 

تامین شده است.
وی افــزود: خرید و فــروش کلیه نهاده ها از 
طریق ســامانه بازارگاه جهاد کشــاورزی انجام 
شــود که خوشبختانه درحال حاضر این سامانه 
در استان کردستان با همکاری بانک کشاورزی 

انجام می شود.

مدیرکل جهاد کشــاورزی استان کردستان 
ادامه داد: در حال حاضر ســه هزار و 914 تن 
نهاده از طریق این سامانه به ارزش 94 میلیون 
و 339 میلیون ریال خریداری شده و از مواردی 
که ثبت شــده فقــط 6 مورد ناموفــق بوده اما 
مابقی در حال ارسال به استان است و مشکلی 

در این حوزه نداریم.
وی تصریــح کرد: عمده مشــکلی که ما در 
ارتباط بــا بحث تامین نهاده داریم این اســت 
که به دلیل بالا بودن بعد مسافت، هزینه حمل 
بالا مــی رود و از طرفی عدم اجــرای تعهدات 
شرکت های واردکننده هم مشکل بعدی ماست.

جعفــری یــادآور شــد: در ارتبــاط با کود 
شــیمیایی 47 هــزار و 128 تــن انــواع کود 
شیمیایی شامل ازته و فسفاته وارد استان شده 

است.
وی به سامانه ثبت انبارها اشاره کرد و گفت: 
826 مورد از انبارهای بخش کشــاورزی در این 
سامانه ثبت شــدند و در حال حاضر 614 انبار 
دیگر هم در حال تشــکیل پرونده و دریافت کد 

تایید هستند.
مدیرکل جهاد کشــاورزی استان کردستان 
افــزود: از حــدود 32 هزار تن کــودی که نیاز 
استان اســت تا این مقطع نزدیک به 15 هزار 
تن وارد استان شده و مابقی هم درحال ارسال 

است.
وی ادامه داد: هرچند بیشترین کشت پاییزه 
در اســتان انجام شــده بود ولی کمــاکان این 
مشکل برای کود فســفاتی وجود داشت که در 
حین کشــت به اندازه نیاز تامین نشــد ولی در 

حال ارسال است.

جعفــری تصریح کرد: حــدود 19 هزار تن 
ذرت توزیع شده که در مقایسه با سال گذشته 
حدود 62 درصد رشــد توزیع ذرت داشتیم، در 
ارتباط با کنجاله ســویا تا ایــن تاریخ 9 هزار و 
500 تن توزیع داشتیم که در سال گذشته این 

رقم حدود دو هزار و 200 تن بود.
مدیرکل جهاد کشــاورزی استان کردستان 
گفت: تا این مقطع حدود ســه هزار و 400 تن 
توزیع جو در ســطح استان انجام شده است که 
نسبت به مدت مشابه ســال گذشته که حدود 
یک هزار و 219 تن بوده 179 درصد رشد توزیع 

داشتیم.
وی با اشــاره به ذخیره انبارهای کشاورزی 
گفــت: امروز حدود هفت هزار و 655 تن ذرت، 
به عنوان ذخیره داریم که دو هزار تن دیگر نیز 
در حال ارســال به استان است که با ارسال آن 
میزان آن به 9 هزار و 655 تن خواهد رسید اما 
سال گذشــته در همین تاریخ حدود 584 تن 

درت ذخیره ذرت داشتیم.
مدیرکل جهاد کشــاورزی استان کردستان 
یادآور شــد: 5 هزار و 470 تن کنجاله سویا در 
انبارها ذخیره داریم که ســال گذشته این رقم 
فقط حدود 60 تن بود و مجبور بودیم نیاز خود 
را از استان های همجوار با سختی تامین کنیم.

وی عنــوان کــرد: در حال حاضــر در حال 
عقــد قرارداد بــرای ایجاد چند انبــار دیگر در 
شهرســتان های دیواندره، کامیــاران و مریوان 
هستیم که با اضافه شــدن این تعداد انبار 30 
هزار تن دیگر به ظرفیت انبارهای استان اضافه 
می شــود که ذخایر راهبردی و استراتژیک در 

این حوزه را انجام دهیم.

نماینده حوزه جنوبی ایلام در مجلس تأکید کرد:

لزوم تسریع در پروژه های راه سازی و کشاورزی مناطق جنوبی
ســپهرغرب، گروه خبر: نماینده حوزه 
جنوبی ایلام در مجلس بر لزوم تســریع 
و کشاورزی حوزه  راه سازی  پروژه های  در 

انتخابی خود تأکید کرد.
شــادمهر کاظم زاده روز گذشته اظهار کرد: 
اســتفاده از ظرفیت های داخلی در فعال کردن 
بخشــی از مزیت های اقتصادی حوزه انتخابیه 
دهلران، آبدانان و دره شــهر و بدره که در حال 
اجرا اســت از بیژن زنگنــه، وزیر نفت و هیئت 
دولــت بــرای همکاری های لازم در پاســخ به 
پیگیری هــای این جانــب در فعــال کــردن و 
 31000 NGI سرمایه گذاری های مهم همچون
و پتروشــیمی دهلــران، ســرمایه گذاری یک 
میلیارد و 17 میلیــون دلاری در میدان نفتی 
آبان و پایدار غرب، ســرمایه گذاری یک هزار و 
200 میلیارد تومانی در میــدان نفتی دالان و 
همچنین ســرمایه گذاری 152 میلیون یورویی 
در احداث ایســتگاه تقویت فشار خطوط انتقال 

گاز تشکر می کنم.
وی تصریح کــرد: انتظار مــی رود حال که 
پیگیری  هــا و مســاعدت های لازم در خصوص 

موافقــت اولیه بــا تأمین خوراک پتروشــیمی 
دره شــهر به عمل آمده، همچنین سرمایه گذار 
توانمنــد شــرکت ماهتاب نیز پای کار اســت، 
وزارت نفت همکاری لازم به منظور آغاز فعالیت 
پتروشــیمی دره شــهر با عنــوان پتروماهتاب 
ســیمره و در گازرســانی به بخش های محروم 
میمه، زرین آباد و دشــت عباس، تســریع لازم 
را بــه عمــل آورد؛ همچنیــن پالایشــگاه 90 
هزار بشــکه ای دهلران منتظر اقدامات اقتصاد 

مقاومتی است.
کاظــم زاده اظهــار کرد: در بخــش راه های 
ارتباطــی گرچه به دنبــال پیگیری ها، اقدامات 
اولیــه امیدوارکننــده ای در چند ســال اخیر 
همچون آغــاز احداث باند دوم جاده دهلران به 
اندیمشــک، احداث باند دوم جاده دره شهر به 
پلدختر و احداث باند دوم جاده دره شهر به بدره، 
اتمام مطالعات به منظور احداث آزادراه پل زال 
به چیات دهلــران و اتمام حفاری تونل طویل 
کویر کوه و اخــذ ردیف ملی برای راه های بدره 
به میمه، دهلران به مورموری، آبدانان به میمه، 
بــدره به لومار صورت گرفته اســت، اما به علت 

عدم ســرمایه گذاری تاریخی در راه های جنوب 
استان ایام و شروع نشــدن بخشی از پروژه ها 
جای نگرانی دارد و می طلبد ضمن تســریع در 
اجرای پروژه های آغازشده، در اجرای پروژه های 
دیگر مثل جاده چمسرخ به هاضرمیل، باند دوم 
دهلران به مهران و جاده مطالعه شــده دره شهر 
به رومشــکان لرســتان، دولــت و وزارت راه و 

شهرسازی اقدامات عاجل به عمل آورند.
ایــن نماینــده مــردم در مجلــس دهم، 
خاطرنشــان کرد: در بخش کشاورزی به عنوان 
یکی از مزیت هــای بی بدیل اقتصــادی حوزه 
انتخابیه ام بهره برداری از فاز نخست شبکه های 
آبیاری دشــت عباس به وسعت 40 هزار هکتار 
جای تشــکر دارد و مردم منتظر اجرای فاز دوم 
به میزان 10 هزار هکتار زمین کشاورزی است، 
اما ایســتگاه های پمپاژ تأمین آب کشــاورزی 
زمین های کشاورزی که نقش مهمی در سکونت 
ایستگاه های جمعیتی دارند مثل پمپاژ شهرک 
ولیعصر بــدره، زید، تلخــاب و زرانگوش بدره، 
گاب بدره، دشــت خالصه دره شهر به وسعت 
چهار هزار هکتار و ســد ورگر آبدانان به وسعت 

یک هزار و 500 هکتار منتظر اعتبار و اقدامات 
وزارت جهاد کشاورزی هستند.

عضــو کمیســیون عمران مجلس شــورای 
اســامی گفت: مرز چیات دهلــران به عنوان 
یک فرصــت اســتثنایی برای کشــور باوجود 
مصوب شدن در هیئت دولت به عنوان مرز مجاز 
گمرکی، هنوز مرز رسمی و عبور و مرور معرفی 
نشــده و عدم اســتفاده از این مرز در مراودات 
اقتصــادی و تعامات اجتماعی عین بی تدبیری 

است.

پایانه مرزی مهران نیازمند ایجاد اقامتگاه های دائمی است
ســپهرغرب، گروه خبر: استاندار ایلام 
دائمی  واسطه حضور  به  مهران  مرز  گفت: 
تجار و زائران در طول سال نیازمند وجود 
ایجاد  که  است  دائمی  اســتراحتگاه های 
سوله های چندمنظوره برای خدمات رسانی 
به زائــران و تجــار با همــکاری بنیاد 

مستضعفان امکان پذیر است.
قاسم سلیمانی دشتکی روز دوشنبه در آیین 
تجلیل از خادمان اربعین حســینی به میزبانی 
بنیاد مستضفان کشور افزود: بنیاد مستضعفان 
در کنــار خدمات رســانی های همیشــگی ایام 
اربعیــن می تواند اقدمات دائمی چون راه اندازی 
ســوله های چندمنظوره برای زائران و تجار مرز 
مهران داشته باشد و همچنین به منظور کاهش 
تصادفات جاده ای ناشــی از خستگی رانندگان، 
در طول مســیرهای منتهی به مرز مهران برای 

رانندگان استراحت گاه و اقامت گاه ایجاد کند.
وی در ادامــه اظهار کرد: اربعین امســال با 
وجود افزایش کم نظیر جمعیت زائران، به خوبی 
مدیریت شد و در کنار خدمات رسانی های همه 
دستگاه های دولتی، نظامی و نهادهای مختلف، 
اقدامات بنیاد مســتضعفان نیــز قابل توجه و 
چشــمگیر بود چرا که حدود هشت میلیون نفر 
از زائران در مرزهای چهارگانه و کشور عراق از 

خدمات بنیاد مستضعفان بهره مند شدند.
استاندار ایام یادآور شــد: یکی از اقدامات 
موثر بنیاد مســتضعفان توزیــع آب بین انبوه 
زائران بود که با توجه به حجم تراکم زیاد زائران 
در پــاره ای از مواقع با مشــکل در 2 طرف مرز 
همراه می شد که باید برای سال آینده و سنوات 
آتی با همکاری بنیاد مســتضعفان این مشکل 

برطرف شود.

ســلیمانی دشــتکی درباره برخی مشکات 
اســتان ایام تاکید کــرد: 60 درصد جمعیت 
منطقه هلیــان حد فاصل اســتان های ایام، 
لرســتان و کرمانشــاه باسواد هســتند و این 
شــهر از لحاظ بهداشت، سطح ســواد، راه های 
مواصاتی، درآمد و اشــتغال از وضعیت بسیار 
نامطلوب و نامســاعدی برخوردار است که ورود 
بنیاد مستضعفان به این منطقه ضروری به نظر 

می رسد.
وی اضافه کرد: همچنین سه راهی مسیر ایوان 
کرمانشاه با توجه به حجم زیاد تردد ماشین های 
عبوری نیاز به احداث زیرگذر -روگذر دارد که این 
مســیر به عنوان یکی از کریدورهای تردد زائران 

اربعین باید تعریض شود.
استاندار ایام تاکید کرد: استان مرزدار ایام 
هنوز هم از مشــکات ناشی از جنگ تحمیلی 

در رنج اســت و نیاز مبرم به بازسازی دارد که 
بــا توجه به وضعیت مالی دولــت باید نهادها و 
بنیادهای غیردولتی برای توســعه استان ایام 

اقدام کنند.
گفتنی است در این همایش از استاندار ایام 
و برخی دیگر از دســت اندرکاران اربعین امسال 

تجلیل شد.
اربعین امسال بیش از چهار میلیون نفر زائر 
از مرز مهران به عنوان اصلی ترین مرز خروجی 

کشور به سمت عراق از این پایانه عبور کردند.
شــهر مــرزی مهــران در 85 کیلومتــری 
جنوب غربی ایام با داشــتن مــرز بین المللی، 
مهم ترین و اصلی ترین مســیر تردد خودروهای 
کالاهای صادراتی  کامیون های حامل  شخصی، 
و خودروهای حامل زائران عتبات عالیات عراق 

است.

»کاشت بلوط« مهم ترین راه نگهداری جنگل های زاگرس
آموزش روش صحیح کاشت بلوط

سپهرغرب، گروه خبر: در سال های اخیر 
عوامل گوناگونی باعث نابودی درختان بلوط 
زاگرس شد که در حال حاضر مهم ترین راه 
تقویت، حفظ و نگهداری آنان کاشــت دانه 

بلوط در خاک است.
وقــوع  شــاهد  اخیــر  ســال های  طــی 
بلوط  آتش سوزی های گسترده ای در جنگل های 
مناطق غرب کشور به ویژه استان ایام بودیم که 

سبب نابودی تعداد زیادی از درختان بلوط شد.
بــا توجه به نابودی هرســاله این درختان در 
پی آتش سوزی، آفات، ریزگردها، سیل و حوادث 
دیگر، کاشت بذر بلوط می تواند به رویش مجدد 
این درختــان و جایگزینی درختان نابودشــده 

کمک کند.
کشــت دانه هــای بلــوط توســط ســنجاب ها یکی از 
روش هایی اســت که در گذشته به تکثیر جنگل های بلوط 
کمک می کرد، اما با توجه به شــکار سنجاب ها توسط افراد 
سودجو، یکی از اساســی ترین روش های تکثیر جنگل های 
بلوط از بین رفته است و می طلبد طبیعت دوستان و فعالان 

محیط زیست دراین باره وارد عمل شوند.
     کاشت بذر بلوط توسط طبیعت دوستان

ایرج فاحتی یکی از دوســتداران طبیعت با بیان اینکه 
طی ســال های اخیر شــاهد نابودی صدها هکتار از اراضی 
جنگلی استان بودیم، گفت: ضروری است که کشت بلوط و 
تکثیر این جنگل ها مورد توجه مسؤولان و مردم قرار گیرد.
وی اظهار کرد: الآن فصل کشــت بلوط اســت و مردم 
می تواننــد زمانی که در دامان طبیعت هســتند با کشــت 

بلوط هایــی کــه از درختان بلوط بــر روی زمین ریخته از 
نابــودی جنگل های بلوط جلوگیری کــرده و به تکثیر این 

درختان کمک کنند.
این دوســتدار طبیعت ادامه داد: از طبیعت دوســتان، 
کوهنوردان و عامه مردم تقاضا داریم به سهم خود در تکثیر 
جنگل های بلوط بکوشند تا این سرمایه حیاتی به نسل های 

آینده نیز منتقل شود.
     عمده دلایل نابودی درختان بلوط

هدی خطیب زاد، کارشــناس منابع طبیعی نیز در این 
راســتا، عنوان کرد: طی ســال های اخیر آتش ســوزی ها، 
آفت هــا، تغییر اقلیم، کرم چوبخوار، نفوذ ریزگردها و موارد 
دیگر سبب خشکیدگی و نابودی درصد بالایی از جنگل های 

بلوط در استان شده است.

وی با بیان اینکه حدود 640 هزار هکتار 
جنگل در اســتان ایام وجود دارد که انبوه 
آن ها را درختان بلوط و بنه شامل می شود، 
اذعان کرد: با توجه به بحران خشــکیدگی 
درختــان بلوط طی چند ســال گذشــته 
از دوســتداران محیط زیســت  بســیاری 
به صــورت خودجوش به کاشــت دانه های 

بلوط و بذرکاری اقدام می کنند.
این کارشناس ادامه داد: مردم به اهمیت 
جنگل و درخت بلــوط پی برده اند و اکنون 
خدمت بزرگی توســط آن ها به طبیعت در 
حــال انجام اســت که این اقدامــات تأثیر 
مثبتــی در تکثیــر درختان بلــوط خواهد 

داشت.
     نحوه کشت بذر بلوط

به گزارش خبرگزاری فارس؛ برای کشــت بلوط چاله ای 
به قطر 25 سانتی متر حفر کرده، ته چاله را از خاک نرم پر 
کنید، دو الی چهار بذر بلوط سالم را در عمق هفت تا هشت 
سانتی متری سطح خاک قرار دهید و روی آن را کمی خاک 

نرم ریخته و بقیه چاله را با خاک پر کنید.
بهتر اســت همه  چاله را پر نکــرده و کمی از گودی را 
بــرای جمع شــدن آب بارندگی ها باقــی بگذارید، در این 
صورت عمل ریشه دوانی و خروج ساقه از خاک راحت انجام 

می شود.
به این ترتیــب هر فرد با کاشــت تنها یک بلوط به روش 
درست می تواند به احیای جنگل های بلوط در استان کمک 

کند.

پنجرهاستانها

شانزدهمین یادواره شمس قریشی
ســپهرغرب، گروه خبر: هم زمان با آغاز هفته وحدت 19 آبان مصادف با 12 ربیع الاول ولادت حضرت رســول )ص( شانزدهمین یادواره عارف 

نامی کُرد، خالق مولودنامه سید بهاءالدین شمس قریشی با عنوان بزرگترین آیین مولودی خوانی کشور در مسجد جامع سنندج برگزار شد.
مرحوم ســید بهاء الدین شمس قریشی از عارفان نامی کُرد است که در سال 1293 هجری قمری مصادف با 1250 هجری شمسی در روستای 

»سه ردی« از توابع شهرستان پاوه در استان کرمانشاه متولد شد.


